

en España hemos padecido con distintas etiquetas.

La opinión pública no se interesa ni poco ni mucho en esas deliberaciones sin alma, de ritual, producidas únicamente para disimular la ficción de unas prácticas que nada tienen de democráticas y que pugnan además con el espíritu francamente intervencionista del pueblo catalán.

En esas deliberaciones se advierte la falta de un instrumento eficaz que permita llevar los debates por caminos de una fiscalización sin ambages ni rodeos. Las oposiciones se hallan con facultades limitadísimas. Las restricciones reglamentarias esterilizan la labor oposicionista, y de ahí que en los debates nunca se consiga que la opinión se sienta atraída por los temas.

Cabe afirmar, con referencia a la Mancomunidad, que los regionalistas, usando de los resortes restrictivos que les conceden los reglamentos por ellos confeccionados, han conseguido gobernar sin oposición, sistema, medio o procedimiento que produciría inquietud en todos los partidos de gobierno, porque significa ausencia de espíritu público, atrofia de la opinión ciudadana o indiferencia absoluta por la obra que se realiza, males todos ellos incalculables que fatalmente han de acarrear la quiebra definitiva del organismo mancomunado.

Con ser gravísimos estos síntomas de descomposición de un organismo que fué creado respondiendo a corrientes de opinión producidas por convulsiones políticas con más o menos arraigo en las masas populares y aun en el cuerpo social de esta región, no lo son tanto como los que revelan los capítulos del presupuesto aprobado.

Ateniéndonos a las cifras que la propia Mancomunidad nos ofrece, el estado económico de la misma no puede ser más desesperado, puesto que más de una tercera parte de su presupuesto de gastos debe liquidarla acudiendo al crédito. La cifra en que se presuponen los empréstitos asciende a 12 millones de pesetas, con los cuales se atiende especialmente a Beneficencia, Sanidad y Obras Públicas; esto es, servicios ordinarios que deberían sufragarse con ingresos regulares, arbitrios, rentas del patrimonio, etc.

A pesar de las cuantiosas cargas que la Mancomunidad impone a los Municipios, (más de 13 millones de pesetas), éstas no son suficientes en modo alguno a cubrir las necesidades creadas sin plan ni norma administrativa alguna, si se añade a esto la enemiga de gran número de Ayuntamientos de Cataluña, que se niegan a pagar el contingente fundándose en sólidos argumentos de orden legal y administrativo, tendremos que el déficit de la Mancomunidad va creciendo todos los años en proporciones aterradoras, fruto de la política económica de trampa adelante que allí se sigue y que hace bueno el desbarajuste que en la Hacienda española tanto han condenado los regionalistas en la oposición, aunque cuando han sido llama-

dos, como ahora, a poner orden adecuado a tanta incuria, hayan caído en los mismos o peores vicios que los ministros de los partidos históricos.

La inflexibilidad de los números echa por tierra las propagandas mejor organizadas, y así como un edificio montado sobre cimientos insuficientes ofrece el peligro cierto de desmoronarse, en el caso de la Mancomunidad no pueden evitarse esos efectos, que la ley de gravedad regula infaliblemente. Por mucho que se esfuerzen los gestores de la Lliga regionalista no podrán convencer a nadie, que no sea analfabeto, de la bondad de su política administrativa.

De los grandes fracasos financieros y de las grandes responsabilidades contraídas en la dirección de entidades privadas han pasado a los máximos errores que supone su actuación en la gobernación del Estado y en las primeras corporaciones de esta región, de nuevo puestos de manifiesto en la Asamblea de la Mancomunidad, que con indiferencia absoluta por parte de la opinión pública barcelonesa se ha celebrado estos días en el palacio de la Generalidad.

ANGEL PRUNEDA

Farsants!

Ha sigut una vergonya per a Catalunya i per Espanya entera, el pas del «leader» regionalista en el govern dimissionari, com a ministre de Finances.

La seva «obra» ha estat prenyada de mires particulars, en vistes a negocis i afers bastant embolicats i un tant dubtosos. Vegi's, si no, l'escandalós «timo» del Banc de Barcelona; lo dels aranzels (en quin assumpte ha demostrat la seva completa imperícia, reconeguda per la mateixa «Veu de Catalunya»); en lo de la Exposició d'Indústries Elèctriques; l'agregació de Sarrià, i altres «combinacions», totes orientades a la caixa d'uns potentats, quina moralitat financiera va aparellada amb la de l'ex-ministre de la plaça de la Cucurulla.

Cap idealitat ha surgit del cervell d'aquell home amb cara d'ocell de rapinya; res noble i enlairat que donés una nota de vitalitat i encoratjament als anhels dels catalans; ans al contrari, tot han sigut indignes comèdies, com la representada en lo de la provisió de notaries, i ara en l'incident ocorregut a l'Havana amb la bandera catalana i amb quin motiu, per una banda, s'ha representat també una ignominiosa farsa a l'Ajuntament de Barcelona per la majoria regionalista; i per altre part, el senyor Puig i Cadafalch ha declarat que la bandera catalana en qüestió, no era pas la nostra bandera, sostinent el criteri de que en aquesta ocasió s'ha d'obrar «atinadament» i amb «molta cordura», com volguent dir que *el horno no está para bollos*.

Tot farsa, tot comèdia!...

Abans, quan a la menjadora del Govern no

hi havia res a pelar pels conspicus de la Lliga, tot era parlar criticant l'obra dels nostres governants, titllant-la de trista i nefanda, i ara, quan encara aquests són els mateixos, vinga fer ex-ministres regionalistes, arribant la gosadia d'en Cambó a fer donar la cartera de Gràcia i Justícia a un tipu com en Bertràn i Musitu, quina finalitat s'ovira ben clara i concreta, puix no és altra que la de que cometi, dintre el seu càrrec, alguna altra *desgràcia i injustícia* en el trist cas del Banc de Barcelona i en altres que puguin presentar-se.

Aquests homes juguen amb els ideals d'un poble com a footballistes de la política. El baló de la veritat i de la justícia va de trompada en trompada, entre les cames d'aquests desaprensius vividors, indignes de dir-se catalans.

A no trigar gaire, veurem com aquesta gent separa les quatre barres de la nostre bandera, de dues en dues, onejant una part al vent del Guadarrama, mig mateix de la Porta del Sol, i l'altra al bell cim del Palau de la Generalitat de Catalunya.

I així farem l'Espanya Gran que ens té promesa aquell home de la cara d'esperver i urpes d'ocell de rapinya...

JORDI VERGES I BESALÚ

NOTETES

Ja tenim nou Govern; i, com és molt natural, els lligueros remenant les cireres.

L'insaciable Bertràn i Musitu, parent pròxim dels Comillas, Güell i demás interessats en la qüestió del Banc de Barcelona, s'ha fet amb la cartera de Gràcia i Justícia en el precís moment que els Tribunals de justícia actuen en la sospitosa suspensió de pagues.

Visca la moralitat!



Va ésser nomenat director de l'Arrendatària de Tabacs, el diputat regionalista senyor Bastos, soci industrial del senyor Bertràn i Musitu. Bastos, trumfos!



El Diputat per Vilanova i Geltrú, novell Ministre de Justícia, en la primera conversació oficial amb els periodistes va dir-los que no es molestessin en cercar notícies, car era criteri seu el que no es sapigués quins eren els seus actes.

Es molt sospitos allò de no voler ni llum ni taquígrafos.



«Gent d'Ara», en parlar de les carreteres últimament aprovades per la Mancomunitat, de les que tenen ja coneixement nostres llegidors per haver-se publicat en EL DEMOCRATA, i referint-se a la de Granollers per Canovellas a la carretera de L'Ametlla al Coll de la Manya, diu que encara que aprovada, queda ajornada.